
PROTOKÓŁ Nr     /12 

z posiedzenia połączonych Komisji Rady Gminy Wiżajny 

z dnia 18 grudnia 2012 roku 

 

 
18 grudnia  2012 roku odbyło się wspólne posiedzenie Komisji Rady Gminy Wiżajny 

w budynku Urzędu Gminy w Wiżajnach. 

Posiedzeniu przewodniczył wybrany jednogłośnie Przewodniczący Rady Gminy  

Pan Walenty Wałejko. 

 

W posiedzeniu udział wzięli: 

1. Pan Andrzej Jacek Hołdyński – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej 

2. Pan Grzegorz Rutkowski  – Członek Komisji Rewizyjnej 

3. Pan Ignacy Szeraszewicz   – Członek Komisji Rewizyjnej  

4. Pan Jan Dariusz Rudziewicz  – Członek Komisji Rewizyjnej 

Lista obecności w załączeniu (załącznik Nr 1).                                                 

 

1. Pani Teresa Kuźma   – Przewodnicząca Komisji Budżetu i  

     Finansów 

2. Pani Elżbieta Dembowska  – Z-ca Przewodniczącej Komisji Budżetu i  

     Finansów 

3. Pan Tomasz Zamojski  – Członek Komisji Budżetu i Finansów 

4. Pan Walenty Wałejko   – Członek Komisji Budżetu i Finansów 

5. Pan Sławomir Przekop  – Członek Komisji Budżetu i Finansów 

Nieobecna:  Pani Teresa Kuźma 

Lista obecności w załączeniu (załącznik Nr 2).  

 

1. Pan Piotr Paweł Oszkinis  – Przewodniczący Komisji Infrastruktury 

2. Pan Tadeusz Piotr Łanczkowski` – Z-ca przewodniczącego Komisji Infrastruktury 

3. Pan Jarosław Mikielski  – Członek Komisji Infrastruktury 

4. Pan Bogdan Duś   – Członek Komisji Infrastruktury 

5. Pan Kazimierz Bacewicz  – Członek Komisji Infrastruktury 

6. Pan Sławomir Szymon Banialis – Członek Komisji Infrastruktury 

Lista obecności w załączeniu (załącznik nr 3). 

 

  

1. Pani Jadwiga Markowska  – Sekretarz Gminy  

2. Pan Jerzy Buczyński   – Inspektor w Urzędzie Gminy 

3. Pan Daniel Sieraniewicz   – Referent w Urzędzie Gminy 

Lista obecności w załączeniu (załącznik Nr 4). 

 

 

 
Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko otworzył obrady, godzina 10

10 
i powitał 

wszystkich zebranych. 
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Do p-ktu 2 

 

Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko odczytał proponowany porządek 

posiedzenia:    

1. Otwarcie. 

2. Przyjęcie porządku obrad.  

3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie Regulaminu utrzymania czystości  

i porządku na terenie Gminy Wiżajny 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie postanowienia o odbieraniu 

odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości, na których  

nie zamieszkują mieszkańcy, a powstają odpady komunalne. 

6. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty  

za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia wysokości tej opłaty 

i ustalenia stawki opłaty za pojemnik. 

7. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia terminu, częstotliwości  

i trybu uiszczania opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. 

8. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia wzoru deklaracji  

o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi składanej przez 

właściciela nieruchomości. 

9. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia szczegółowego sposobu 

i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania i zagospodarowania 

odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości. 

10. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia warunków odpłatności 

za pomoc w formie posiłku przyznaną w ramach wieloletniego programu 

„Pomoc państwa w zakresie dożywiania”. 

11. Wolne wnioski.  

12.  Zakończenie posiedzenia. 

 

 Przewodniczący posiedzenia zapytał, czy są uwagi do proponowanego porządku 

obrad. Następnie zapytał, kto jest za przyjęciem nowego porządku obrad.  

Za oddano 12 głosów, głosów przeciw i wstrzymujących się nie było. Przewodniczący 

stwierdził, że porządek został przyjęty.  

 

 

Do p-ktu 3 

 

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko odczytał punkt: Przyjęcie 

protokołu z poprzedniego posiedzenia.  

Za przyjęciem protokołu z ostatniego posiedzenia Komisji Rewizyjnej głosowało  

3 członków komisji (jednogłośnie), głosów przeciw i wstrzymujących się nie było. 

Za przyjęciem protokołu z posiedzenia Komisji Infrastruktury głosowało 5 członków 

komisji (jednogłośnie), głosów przeciw i wstrzymujących się nie było. 

 Za przyjęciem protokołu z posiedzenia Komisji Budżetu i Finansów głosowało  

4 członków komisji (jednogłośnie), głosów przeciw i wstrzymujących się nie było.  

Przewodniczący posiedzenia stwierdził, że protokoły zostały przyjęte. 
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Do p-ktu 4 

  

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko odczytał treść punktu: 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie Regulaminu utrzymania czystości  

i porządku na terenie Gminy Wiżajny. Następnie odczytał projekt uchwały (załącznik Nr 5). 

 Wójt Gminy Pan Stanisława Jacek Pietrukiewicz powiedział, że był wystosowany 

komunikat od Wojewody, żeby zacząć działać w sprawie tej ustawy śmieciowej.  

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko powiedział, że cenę  

w dowolnym czasie można zmieniać. Wyjaśnił, że ustawa nakazuje wybrać jedną metodę 

naliczania opłaty za śmiecie.  

 Radny Pan Sławomir Banialis powiedział, że teraz każdy ma umowę, teraz będzie 

trzeba podpisać umowę z gminą i co będzie, jeżeli np. on nie podpisze tej umowy. 

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko powiedział, że będzie 

obowiązek złożenia deklaracji do gminy i będzie obowiązek płacenia. Dodał, że zadanie 

radnych jest ustalenie minimalnych kwoty. 

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko zapytał o to, kto jest  

za negatywną opinią. Za oddano 12 głosów, głosów przeciw nie było, oddano 3 głosy 

wstrzymujące się.  

 Wójt Gminy Pan Stanisław Jacek Pietrukiewicz powiedział, że trzeba się 

zastanowić jaką stawkę ustalić. 
  

 

Do p-ktu 5 

 

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko odczytał treść punktu: 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie postanowienia o odbieraniu odpadów 

komunalnych od właścicieli nieruchomości, na których nie zamieszkują mieszkańcy,  

a powstają odpady komunalne. Odczytał projekt uchwały (załącznik Nr 6).  

Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko zapytał członków Komisji o to, kto jest  

za pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały. Za oddano 13 głosów, głosów przeciw 

nie było, oddano 2 głosy wstrzymujące się. 

 

 

Do p-ktu 6 
 

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko odczytał treść punktu: 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty  

za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia wysokości tej opłaty i ustalenia 

stawki opłaty za pojemnik. Następnie odczytał projektu uchwały (załącznik Nr 7). Dodał,  

że generalnie zakłada się, że wszyscy segregują śmiecie. 

 Radna Pani Teresa Kuźma zapytała, co z tym, jak ona ma sklep. 

 Sekretarz Gminy Pani Jadwiga Markowska powiedziała, że za sklep oddzielna opłata, 

a za dom inna. 

 Wójt Gminy Pan Stanisław Jacek Pietrukiewicz powiedział, że w innych gminach 

opłata rozbijana jest m.in. na przedsiębiorców. Dodał, że gmina jest oddalona od punktu 

utylizacyjnego, jest mało ludna, a dodatkowo jest konieczność zbudowania PSZOK-u i 

dlatego tak duża kwota. Stwierdził, że on proponuje scedować tzw. PSZOK na Pana Józef 

Liszewskiego, który ma odpowiedni tere. Dodał, że będzie to się odbywało za określoną 

opłatą. Wyjaśnił, że trzeba będzie również zatrudnić pracownika do obsługi tego. Stwierdził, 

że Gminie zależy na tym, aby opłaty były jak najmniejsze, ale PSZOK musi być. 
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 Sekretarz Gminy Pani Jadwiga Markowska powiedziała, że firma, która robiła 

opracowanie dla gmin nie brała do odpadów popiołu. 

 Radny Pan Tomasz Zamojski powiedział, że trzeba coś z tym popiołem zrobić,  

bo ludzie będą o to pytać. 

 Wójt Gminy Pan Stanisław Jacek Pietrukiewicz powiedział, że w Jeleniewie popiół 

razem z mieszanymi śmieciami, Rutka-Tartak przemilczała ten temat. Dodał, że jeżeli 

PSZOK będzie oparty o Pana Liszewskiego, to będzie to kwota 1000 zł. Stwierdził, że trzeba 

też zatrudnić pracownika do obsługi tego systemu i musi on być opłacana z pieniędzy  

za opłaty. Dodał, że to tego dochodzą koszty eksploatacyjne jak komputer, oprogramowanie  

i to też ma być pokryte z pieniędzy z opłat.  

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko powiedział, że gmina musi 

osiągnąć odpowiedni poziom recyklingu.  

Komisja zaproponowała opłatę za gospodarstwo domowe, według następującego podziału: 

Gospodarstwa od 1-2 cena 18 zł 

Gospodarstwa od 3-5 cena 35 zł 

Gospodarstwa od 6 i więcej cena 40 zł 

Przy niesegregowaniu śmieci, Komisja zaproponowała następując stawki: 

Gospodarstwa od 1-2 cena 27 zł 

Gospodarstwa od 3-5 cena 53 zł 

Gospodarstwa od 6 i więcej cena 60 zł 

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko zapytał członków Komisji o to, 

kto jest za pozytywnym zaopiniowaniem przedstawionego systemu. Za oddano 9 głosów, 

głosów przeciw nie było, oddano 5 głosów  wstrzymujących się. 

 

 

Do p-ktu 7 

 

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko odczytał treść punktu:  

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia terminu, częstotliwości  

i trybu uiszczania opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. Następnie odczytał 

projekt uchwały (załącznik Nr 8).  

 Sekretarz Gminy Pani Jadwiga Markowska powiedziała, że faktury nie będą 

wystawiane. 

 Radny Pan Sławomir Banialis zapytał, czy ten PSZOK nie może być przy  

o czyszczalni. 

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko zapytał członków Komisji o to, 

kto jest za pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały. Za oddano 14 głosów, głosów 

przeciw i wstrzymujących się nie było. 

 

 

Do p-ktu 8 

 

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko odczytał treść punktu:  

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia wzoru deklaracji  

o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi składanej przez właściciela 

nieruchomości. 

 Sekretarz Gminy Pani Jadwiga Markowska powiedział, że jak będą zmiany  

we wcześniejszych uchwałach, to deklaracja będzie musiała ulec zmianie. 

 Radny Pan Tomasz Zamojski stwierdził, że może np. o to, czy nie uwzględnić w niej 

popiołu. 
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 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko zapytał członków Komisji o to, 

kto jest za pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały. Za oddano 14 głosów, głosów 

przeciw i wstrzymujących się nie było. 

 

 

Do p-ktu 9 

 

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko odczytał treść punktu: 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia szczegółowego sposobu i zakresu 

świadczenia usług w zakresie odbierania i zagospodarowania odpadów komunalnych  

od właścicieli nieruchomości. 

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko odczytał projekt uchwały 

(załącznik Nr 9). Stwierdził, że śmieci niewiadomego pochodzenia w tzw. PSZOK-u  

nie będzie można oddać. Następnie zapytał członków Komisji o to, kto jest za pozytywnym 

zaopiniowaniem projektu uchwały. Za oddano 12 głosów, głosów przeciw i nie było, oddano 

dwa głosy wstrzymujące się. 

 

Do p-ktu 10 

 

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko odczytał treść punktu: 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia warunków odpłatności za pomoc  

w formie posiłku przyznaną w ramach wieloletniego programu „Pomoc państwa w zakresie 

dożywiania”. Następnie odczytał projekt uchwały, (załącznik Nr 10). 

 Sekretarz Gminy Pani Jadwiga Markowska powiedziała, że w uchwale  

z 30 października 2012 r. zdaniem Wydziału Nadzoru i Kontroli Podlaskiego Urzędu 

Wojewódzkiego są błędy i dlatego jest konieczność podjęcia nowej uchwały. 

 Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko zapytał członków Komisji o to, 

kto jest za pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały. Za oddano 14 głosów, głosów 

przeciw i wstrzymujących się nie było. 

 

 

Do p-ktu 11 

 

Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko odczytał treść punktu:  

Wolne wnioski.  

Wójt Gminy Pan Stanisław Jacek Pietrukiewicz powiedział, że chciałby podziękować 

wszystkim za wsparcie w trudnych dla niego chwilach. Następnie wyjaśnił, że w sprawie 

odśnieżania ma nieustanne telefony, praktycznie od soboty. Stwierdził, że przetarg został 

rozstrzygnięty, w decydującym czynnikiem była cena. Dodał, że za sobotę i niedziele wyszło 

39  godzin pracy sprzętu odśnieżającego. Wyjaśnił, że pytał ile godzin zajmuje to w innych 

gminach i okazało się, że ok. 60 h żeby objechać całą gminę.  

Wójt Gminy wyjaśnił, że teren do odśnieżania jest trudny. Stwierdził, że otrzymał 

wiele komentarzy na tamta tego, że niewłaściwa firma zajmuje się odśnieżaniem.  

Dodał, że z niedzieli na poniedziałek było 37,5 h pracy sprzętu odśnieżającego.  Stwierdził,  

że drogi są przejezdne, ale warunki są bardzo ciężkie, a on jest zasypywany telefonami. 

Dodał, że wiele osób dzwoni i mówi mu, że sprzęt do n ich nie dociera. Wyjaśnił,  

że Pan, który wygrał przetarg powinien zgłosić do Urzędu, że jeździ inny sprzęt,  

niż wskazany w przetargu.  

Sekretarz Gminy Pani Jadwiga Markowska powiedziała, że drogi powiatowe nie były 

odśnieżone, a główne drogi gminne w większości tak. 
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Przewodniczący Rady Gminy Pan Walenty Wałejko powiedział, że nikt nie 

kwestionuje prawidłowości przetargu.  Dodał, że Pan Mikielski wygrał przetarg, bo podał 

niższą cenę na sprzęt lekki i na usuwanie śliskości. Stwierdził, że nie pracuje sprzęt ciężki,  

a mógłby już zacząć. Powiedział, że pracuje sprzęt lekki, który jest gorszy i więcej kosztuje.  

Inspektor w Urzędzie Gminy Pan Jerzy Buczyński powiedział, że różnica w sprzęcie 

lekkim między Panem Mikielskim, a Panem Kutyło wynosi 1 zł. Wyjaśnił, że radca prawny 

nie wniósł zastrzeżeń do sposobu przygotowania przetargu. Dodał, że wpłynęły dwie oferty  

i Pan Mikielski został wezwany do uzupełnienia brakujących dokumentów. Stwierdził,  

że kryterium wyboru najkorzystniejszej oferty była cena, zgodnie z tym co mówi ustawa. 

Dodał, że Komisja wytypowana do przeprowadzenia przetargu uznała, że najkorzystniejsza 

ofertę złożył Pan Mikielski. Stwierdził, że jeżeli się udowodni wykonawcy, że nie realizuje 

umowy to można ją wypowiedzieć. 

Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko zapytał jaki sprzęt wystawił  

ten Pan, bo miały być ciągniki min. 100 km. 

Na posiedzenie przybyła Pani Dorota Prucko, która powiedziała, że droga do jej 

nieruchomości została nieodśnieżona, bo sprzęt wjechał w rów i kiedy już wyjechał, zawrócił 

się i dalej nie odśnieżał, a ona nie ma dojazdu. 

Radny Pan Ignacy Szeraszewicz powiedział, że najlepiej takie sprawy zgłaszać  

na piśmie.  

Inspektor w Urzędzie Gminy Pan Jerzy Buczyński powiedział, że lepiej jak jeździ 

więcej sprzętu. 

Radny Pan Jarosław Mikielski powiedział, że nie ma co robić tragedii, bo drogi były 

przejezdne.   

Inspektor w Urzędzie Gminy Pan Jerzy Buczyński powiedział, że należy mieć 

obiektywne spojrzenia na temat odśnieżania. Stwierdził, że drogi powiatowe nie były 

odśnieżone. Dodał, że objechał z Panem Wójtem przed posiedzeniem Komisji drogi gminne  

i nigdzie nie było potrzeby, aby wysiadać z samochodu. Powiedział, że można mieć 

zastrzeżenia do Pana Mikielskiego, ale należy dać mu szansę.  

Radny Pan Piotr Oszkinis powiedział, że dzisiaj po drodze gminnej, jechały dwa 

sprzęty odśnieżające, jeden po drugim, a to było niepotrzebne. 

Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko stwierdził, że pojazdy, które teraz 

odśnieżają nie wyrzucają śniegu z drogi i jeżdżą zbyt wolno.  

Wójt Gminy Pan Stanisław Jacek Pietrukiewicz powiedział, że on proponowałby 

trochę wstrzemięźliwości w tej sprawie.  

Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko zapytał, czy deklarowany sprzęt 

ciężki jest do naszej dyspozycji. 

Inspektor w Urzędzie Gminy Pan Jerzy Buczyński powiedział, że w ciągu 4 godzin 

sprzęt ciężki ma pracować we wskazanym przez Pana Wójta miejscu i takie są zapisy umowy. 

Dodał, że chce podkreślić jeszcze raz, że jeździł z Panem Wójtem po drogach i sytuacja  

nie jest dramatyczna.  

Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko powiedział, że przy takich 

opadach śniegu jakie były, za odśnieżanie zapłacono bardzo dużo. 

Wójt Gminy Pan Stanisław Jacek Pietrukiewicz powiedział, że on nie podejmuje 

decyzji samodzielnie.  

Radny Pan Tadeusz Łanczkowski powiedział, że ciężki samochód zrobiłby to lepiej 

niż ciągnik. 

Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko powiedział, że to niech chodzi  

o to, żeby rozwiązywać umowę, tylko jaką strategię należy przyjąć. 
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Inspektor w Urzędzie Gminy Pan Jerzy Buczyński powiedział, że jeżeli opady ustaną, 

to można uruchomić ciężki sprzęt, ale trzeba mieć też świadomość, że nie wszędzie będzie  

to możliwe. 

Wójt Gminy Pan Stanisław Jacek Pietrukiewicz powiedział, że można zastanowić się 

nad ciężkim sprzętem. 

Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko powiedział, że osoba która nie zna 

terenu, nie pojedzie odśnieżać.  

Wójt Gminy Pan Stanisław Jacek Pietrukiewicz powiedział, że dostaje telefony,  

że wybiórczo odśnieża, a tak nie jest. 

Radny Pan Ignacy Szeraszewicz powiedział, że każdy płaci podatek i tam gdzie 

mieszka powinno się odśnieżać.  

Radny Pan Tomasz Zamojski powiedział, że ludzie przyzwyczaili się do tego,  

że chcą mieć od razu odśnieżone. 

Radny Pan Piotr Oszkinis zapytał, czy odśnieżane będą tylko główne drogi,  

czy do posesji też. 

Wójt Gminy Pan Stanisław Jacek Pietrukiewicz powiedział, że jego zdaniem  

do posesji, ale to zależy również, kto ma jaki odcinek drogi. 

Radny Pan Tomasz Zamojski stwierdził, że jak wszystkim, to wszystkim, bo później 

będą pretensje. 

Wójt Gminy Pan Stanisław Jacek Pietrukiewicz powiedział, że chce zrobić spotkanie  

z kierowcami, którzy odśnieżają. Dodał, że kierowcy autobusów szkolnych też powinni być, 

bo oni również wiedzą, gdzie powinno być odśnieżone. Stwierdził, że upoważnił Pana 

Jerzego Buczyńskiego do podpisywania kart pracy dla firmy odśnieżającej. Dodał, że może 

zdarzyć się sytuacja, że gdzieś tych godzin dojdzie więcej. 

Radny Pan Piotr Oszkinis powiedział, że na ten śnieg, który był, to odśnieżanie 

kosztowało za dużo. 

Wójt Gminy Pan Stanisław Jacek Pietrukiewicz poprosił o wskazanie sposobu,  

aby to zrobić inaczej. 

Radny Pan Piotr Oszkinis stwierdził, że główne drogi mogą być odśnieżane przez 

ciężki samochód.  

Inspektor w Urzędzie Gminy Pan Jerzy Buczyński powiedział, że na terenie radnego 

Pana Jarosława Mikielskiego wszystko działa dobrze. 

Wójt Gminy Pan Stanisław Jacek Pietrukiewicz zapytał, czy odśnieżanie ma dalej być 

oparte na Panu Mikielskim, ale trzeba bardzie wymóc na nim respektowanie umowy.  

Inspektor w Urzędzie Gminy Pan Jerzy Buczyński powiedział, że w odśnieżaniu  

są pewne niejasności, jeżeli chodzi o godziny, ale to będzie weryfikowane. 

 

Do p-ktu 10 

 

Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko odczytał treść punktu: 

Zakończenie posiedzenia. 

 

Przewodniczący posiedzenia Pan Walenty Wałejko podziękował wszystkim za udział 

w posiedzeniu i zamknął obrady połączonych Komisji Rady Gminy. 

Godzina14
00

. 

Protokołował: 

D. Sieraniewicz 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury 

 

/-/ Piotr Paweł Oszkinis 


